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Végre levegőhöz jutottak az állattenyésztők
Összességében kedvező gazdasági évet zárnak az idén 
a hazai állattenyésztők. Bár a magas takarmányárak 
szinte minden ágazatnak bosszúságot okoztak, az év 
második felében kialakult magas felvásárlási árak vi-
szonylag csökkenteni tudták az elmúlt időszakban 
elszenvedett veszteségeiket. A tenyésztőszervezetek 
vezetőit egy körkérdésben arra kértük, értékeljék  
a mögöttük hagyott évet. 

„Több év után az idei volt az első, amikor elfogadható 
gazdasági évet zárhattak a gazdálkodók” – közölte la-
punkkal Fekete Balázs, a Magyar Állattenyésztők Szö-
vetségének elnöke. Elmondása szerint árutermelés szem-
pontjából mind a sertés, mind a hús- és tejelő marha 
ágazatok számára kedvező volt az év. „Bár a gabona és 
takarmányárak igen magasak voltak, ugyanakkor a fel-
vásárlási árak is elfogadhatóan alakultak az év folyamán” 
– tudtuk meg a szövetség elnökétől. A tej esetében nyolc-
vanöt-kilencven forintos literenkénti áron tudják értéke-
síteni a tejet a gazdák, a vágóállat esetében pedig min-
den idők legkedvezőbb felvásárlási árszintje jelent meg.  
„Az így szerzett magasabb bevétel már fedezte az ön-
költséget, az utolsó negyedévben pedig meg is haladta 
azt” – jelezte az elnök. Megjegyezte: a tenyészállat érté-
kesítésben is jó évet zárhatnak a gazdák. „Holstein-fríz 
marhából óriási volt a kereslet,  sertéskocából és süldőből 
azonban az előző évekhez viszonyítva visszaesett a vásár-
lási igény” – tudtuk meg Fekete Balázstól. 

KEdvEZő HELyZET A TEJpIAcoN
Bognár László, a Holstein-fríz Tenyésztők Egyesületé-
nek ügyvezető igazgatója szerint vegyes várakozásokkal 
indult az idei év. Nem lehetett tudni ugyanis, hogy to-

vább folytatódik-e a tejágazat korábbi években tapasztalt 
mélyrepülése, vagy végre elindul egy kedvező tendencia. 
„Szerencsére a tej felvásárlási árának mélyrepülése idén 
véget ért azzal, hogy világszintű tej és tejtermék hiány 
lépett fel. Ennek eredménye a most is tapasztalható ke-
resleti piac, amely az átvételi árakat folyamatosan fölfelé 
tolta” – tájékoztatott Bognár László. A magyar tejérté-
kesítés sajátos helyzete magában hordozza azt a veszélyt, 
hogy a belföldi és az export értékesítés pozíciója kettésza-
kad.  „Évente háromszázmillió liter tejet exportálunk, el-
sősorban Olaszországba. A kiváló minőségű magyar fehér 
színű tejre ugyanis – a jellegzetesen fehér tejtermékeik, 
sajtjaik miatt – az olaszoknál a legnagyobb a kereslet" 
– mondta az egyesület vezetője. Jelezte: az export tejár 
31-33 cent körül alakult, amelyet a nyár óta tartó magas 
euró árfolyam még jobban csábítóvá tett a termelőknek. 
Ugyanakkor az amúgy is kapacitás-kihasználtsági problé-
mákkal küzdő hazai felvásárlók nem tudnak versenyezni 
az export jelenleg áraival.

KERESLETI pIAc TENyÉSZÁLLAToKBóL
A tenyészállatokat illetően kiemelte: sikerült helyreállíta-
ni a bizalmat a korábban feltárt visszaélésekben érintett 
piacainkon, amely néhány tisztességtelen vállalkozó miatt 
sajnos megrendült az elmúlt időszakban. „A szigorú el-
lenőrzésnek és a bevezetett intézkedéseknek hála sikerült 
felszámolni a pedigréhamisításokat" – jelezte az ügyveze-
tő igazgató. Beszámolója szerint idén tizenötezer egyedet 
értékesítettek export célra. „Meg kell állapítanunk, hogy 
a jelentősen lecsökkent tejelő állomány miatt sajnos nem 
tudjuk a tenyészállat vásárlók igényeit kielégíteni, mert 
egyszerűen nincs annyi vemhes üsző, amennyire szükség 
lenne.– tette hozzá Bognár László. 

ÚJ TENyÉSZÉRTÉK A MAGyARTARKÁNÁL
A magyartarka fajta is jó évet zár idén. dr. Füller Imre, 
a Magyartartka Tenyésztők Egyesületének ügyvezető 
igazgatója szerint a török export jót tett a magyartarka 
piacának, most azonban úgy tűnik, egy újabb hamisítási 
botrány visszavetheti a kedvező export kapcsolatot. Je-
lezte: a hazai marhák mentesek a kéknyelv betegségtől 
és kergemarha kórtól, amely miatt a török állategészség-
ügyi hatóság, a Balti országokon kívül csak hazánkból 
engedélyezték (komoly állami támogatás mellett) a szar-
vasmarhák és juhok vásárlását. Az egyesület munkáját 
értékelve elmondta: sikerült megtartaniuk a taglétszá-
mot, bevezették a hústenyészérték mellett a fitness- és 
az összevont tenyészértéket is. Segítségre azonban itt is, 
ahogyan minden ágazatban szükség van a fejlesztésekhez.  
„A szektor nyereségtermelő képessége messze elmarad 
a növénytermesztéshez képest. Egy-egy jó év nem tud 
ellensúlyozni sok rossz esztendőt. Az állattenyésztés rá-
adásul nagyon munka-, és időigényes foglalkozás. Sokan 
ezek miatt döntenek úgy, hogy felhagynak a tenyésztéssel 
és csak növénytermesztéssel akarnak foglalkozni" – jelez-
te az igazgató. Véleménye szerint, ha látnák és éreznék  
a vállalkozók, hogy az állattenyésztés tartósan nyereséges 
ágazat, akkor biztosan emelkedne a tenyésztők száma és 
kedve, meg persze az állatállomány is. 

KIvÁLó ÉvET ZÁRNAK A HÚSMARHATARTóK
dr. Márton István, a Húsmarhatenyésztők és Mar-
hahústermelők Országos Szövetségének elnöke is úgy 
summázta, hogy kiemelkedően jó évet zárt az ágazat.  
Az óriási török kereslet hatására az eddigi legnagyobb 
export teljesítményt érték el. A felvásárlási árak soha 
nem látott magasságba emelkedtek. „A magas árbevé-
tel okán az állattartók megfelelő önerőhöz juthattak" – 

emelte ki az elnök. Megjegyezte: a szektor teljesítménye 
jelentősen hozzájárult hazánk külkereskedelmi egyenle-
gének javításához is. Elmondása szerint az idei évben ki-
szállított szarvasmarhák mintegy nyolcvan százaléka Tö-
rökországba került, azonban a hamisítási botrány miatt 
átmenetileg felfüggesztették a bevitelt. „Már szeptem-
berben jeleztük, hogy problémák vannak a kiszállított 
állatokat kísérő dokumentációval, azonban nem talált 
értő fülekre a figyelmeztetésünk" – tette hozzá Márton 
István. 

KÉSETT AZ őSHoNoS TÁMoGATÁS
Koppány Gábor, a Magyar Szürke Szarvasmarhát 
Tenyésztők Egyesületének elnöke szerint mozgalmas évet 
tudhatnak maguk mögött a tenyésztők. „Az egyik legfon-
tosabb momentum, hogy nem csökkent a magyar szürke 
marha létszám, és meg tudott felelni a fenntartói köve-
telményeknek" – tudtuk meg Koppány Gábortól. A tö-
rök exporttal kapcsolatban jelezte: a hazai szarvasmarha  
tenyésztőket általánosságban pozitívan érintette a meg-
nőtt kereslet, a magyar szürke szempontjából azonban 
ennek csak közvetett hatása volt. „A magas árajánlatok-
nak nem tudtak ellenállni az állattartók, így erőn felül –  
a jövő utánpótlására szolgáló egyedeket is – értékesítet-
tek. Ez pedig hiányt okozott a magyar piacon" – tájékoz-
tatott az egyesület elnöke. Az így létrejött keresleti piacot 
a szürke marha igyekezett kielégíteni. „Bár az árak nem 
nőttek látványosan, a szürkemarha tenyésztőknek némi 
könnyebbséget okozott a korábbi évekhez képest sokkal 
jobb vágóállat értékesítési lehetőség" – közölte, majd 
hozzátette: az őshonos támogatások kifizetésével voltak 
némi problémák, hiszen az ígért júniusi időpont helyett 
csak néhány hete kapták, illetve kapják készhez a gazdák 
a nekik járó összeget. 
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INTÉZKEdÉSEKRE vÁRNAK A SERTÉSTARTóK
A magas takarmányárak a sertéságazatnak nem kedvez-
tek, ráadásul a felvásárlási árak is alacsonyak voltak az év 
első két harmadában – közölte lapunknak Eicher József, 
a Magyar Fajtatiszta Sertést Tenyésztők Egyesületének 
igazgatója. Elmondta: az aratás után némiképp csökkent 
a szemes termények ára, továbbá folyamatos emelkedés 
indult el a sertés felvásárlási árakban. Ugyanakkor a ma-
gasabb árak csak az év második felében jelentkeztek, így  
a tenyésztőket ért veszteséget ez már nem tudta kárpótol-
ni. Az áremelkedés véleménye szerint a világpiacon kiala-
kult hiánynak és a forint leértékelődésének köszönhető. 
A gyenge forint egyrészt fölfelé tolja a felvásárlási árakat, 
másrészt fékezi az importot. Az állatlétszám hosszú ideje 
tartó csökkenését az utóbbi hónapok kedvező piaci hely-
zete egyelőre nem tudta megállítani. „Bár év elején még 
hárommillió sertést számolt össze a statisztikai hivatal az 
országban, a legfrissebb híradások már csak 2,8 milliót 
említenek" – mondta az igazgató. Hozzátette: a sertés-
ágazati stratégia megvalósítását – amihez az FSE javasla-
tait megküldte a tárcának – várhatóan a következő év első 
felében elindítja a kormány. Már „csak” ennek hivatalos 
bejelentésére és a konkrét intézkedésekre várnak a sertés-
tartók. 

KERESETTEK A MANGALIcA TERMÉKEK
A mangalicatenyésztők az intenzív sertéstartókhoz képest 
némileg jobb pozícióban vannak. Tóth péter, a Manga-
licatenyésztők Országos Egyesületének elnöke az ágazat 
elmúlt egy évével kapcsolatban úgy nyilatkozott, hogy 
keservesen indult, majd a második felében némi javu-
lást tapasztaltak. „Mindenki azon siránkozik, hogy nem 
tudja értékesíteni – főként megfelelő áron – a sertéseit. 

Szerencsére a mangalicák iránti kereslettel nincs gond.  
A belföldi és a külföldi piacok egyaránt nyitottak a man-
galicafelvásárlásra, keresik a termékeinket" – közölte 
Tóth Péter. Véleménye szerint mára eljutott a tenyésztés 
oda, hogy a kialakult magas felvásárlási árak sem tudják 
már ellensúlyozni a drága takarmányt, a magas önkölt-
séget. „Egyfajta átalakulás folyik az ágazatban. Ez a fo-
lyamat 2012-ben fog igazán beindulni, hiszen az állan-
dó felvásárlási áremelkedések mellett sem lehet fedezni  
a költségeket” vélekedett az elnök. Elmondta: a gyengébb 
termelékenységű tenyészetek tömegesen hagynak fel te-
vékenységükkel. Csak azok maradhatnak a piacon, akik 
képesek a korszerűsítésre, telepfejlesztésre. Úgy gondolja, 
hogy a majdnem fél éves csúszással kifizetett őshonos tá-
mogatás (amely eddig még csak a tenyésztők feléhez ért 
oda) ösztönzőleg hat a tenyésztési kedvre, ami reményei 
szerint létszámnövekedésben lesz mérhető rövidesen. 
Hozzátette: az ágazat kiemelt helyet foglal el a hazai ál-
lati-termékelőállításban. A belföldi és külföldi éttermek, 
európai uniós országok új megrendelései nagyban hozzá-
járulnak ahhoz, hogy a szektor túlélje a válságos időket is.

A Jó ÁRAK ELLENÉRE cSÖKKEN 
A JuHÁLLoMÁNy
Hajduk péter a Magyar Juh- és Kecsketenyésztő Szövet-
ség ügyvezető igazgatója az ágazat ez évi teljesítményével 
kapcsolatban elmondta: rosszul indult az idei év, a tél meg-
tizedelte a juhállományt, a kedvezőtlen telet pedig gyenge 
tavasz követte. „Az év folyamán azonban javult a helyzet. 
Jók voltak a gazdasági körülmények, tartósan növekedett 
a kereslet és az árak is emelkedésnek indultak. Így az elő-
ző időszak veszteségeiért némiképp pótolni tudta az év 
a tenyésztőket" – tájékoztatott a szövetség ügyvezetője. 
Megjegyezte: az európai uniós támogatásokat, valamint az

agrárkörnyezet gazdál-
kodási támogatások 
kifizetése körüli 
problémák – az 
MVH ígéretei el-
lenére – továbbra 
sem oldódtak meg. 
Mivel nem tudják 
a gazdák, hogy mikor kapják meg 
ezeket a pénzeket, így ezekkel előre 
tervezni sem tudnak. Úgy véli, lenne mód 
megállítani a rohamos állatállomány csökke-
nést, amely, ha ilyen tempóban folytatódik, 
jövőre hétszázezerre fogy. „Az Európai Unióban 
is pillanatnyilag csökken a juh állomány, 
a fogyasztás azonban nem mérséklődik, így a kiala-
kult keresleti piac tartósan fennmarad " – nyilatkozta 
a szövetség vezetője. A magas felvásárlási árak pedig 
arra ösztönzik a tenyésztőket, hogy túladjanak az álla-
taikon. „A józan ész ugyan azt diktálná, hogy a tenyész-
tők ebből a többletbevételből fejlesszenek, beruházzanak, 
növeljék állományukat, a tiszta ítélőképességet ugyanak-
kor felülírja a mindennapi megélhetés szükségessége" – 
sommázta a helyzetet Hajduk Péter. 

NEHÉZ HELyZETBEN A LóTENyÉSZTőK
Egy ágazat teljesítményét a körülötte lévő gazdasági és 
jogi környezetben célszerű vizsgálni. A mögöttünk ha-
gyott évben a lótenyésztés finanszírozására és fejlesztésé-
re kevés pénz maradt” – tájékoztatott prof dr. Mihók 
Sándor, a Magyar Lótenyésztők Országos Szövetségének 
elnöke. A tenyészetek szétaprózottak, ennél fogva nehéz 
a piaci érdekérvényesítés. A nagyobb tenyészetetek mö-
gött alig akad bármiféle erős gazdasági háttér. Véleménye 
szerint a jogi környezet sem olyan, amit egy lótenyésztő 
megálmodhat magának, vagy amivel elégedettek lenné-
nek. Minden téren javításra szorul a munkavégzés kö-
rülménye. „Csökkent a fedeztetési kedv, a nyár óta tartó 
hatalmas aszály következtében kialakult takarmányhiány 
miatt kérdéses az állományok egy részének átteleltetése, 
a mozdulatlan piac miatt még a vágó-ló értékesítés sem 
egyszerű. Ebben a helyzetben nehéz a törzskönyvezés 
szakmai szükségességével érvelni, a teljesítményvizsgála-
tok fontosságát hangsúlyozni.” – közölte az elnök. Várat-
lan eseményként említette, hogy az őshonos támogatásra 
beadott kifizetési kérelmek körül nem volt minden rend-
ben, jóllehet az ellenőrzéskor még úgy tűnt, mindent 
rendben talált a hatóság. Ezek a hibák a kifizetéseket sok 
héttel késleltették. „Számos tenyésztő számíthat bünte-
tésre, vagy csökkentett támogatási összegre a hiányzó, 
vagy nem a támogatási rendeletben előírt időpontban 
kiállított ló-útlevelek miatt. Ennek elkerülésére sokan 
visszavonták a már beadott kérelmeiket és – miután el-
intézték lovaik bejelentését és nyilvántartásba vételét –  
a szeptemberen újra megnyílt pályázati felhívásra beje-
lentkeztek,” – közölte Mihók Sándor. 

ARÁNyTALANuL KEvÉS 
A KANcATÁMoGATÁS ÖSSZEGE
Megjegyezte: a génmegőrzési támogatás kifizetésének csú-
szása persze nem csak ezekre az okokra vezethető vissza. 
Sokan, akiknél minden rendben volt, máig nem kapták 
meg a nekik járó összeget. „Az sem növeli az őshonos ló-
fajták iránti elkötelezettséget, hogy arányaiban a lófajták 
kapják a legalacsonyabb támogatási összeget, miközben 
az összes magyar állatfajták között – a baromfi fajtákat 
is ideértve – éppen a lovak a leginkább veszélyeztetettek. 
Fajtánként mindössze pár százas tenyészkanca létszám-
ról beszélhetünk” – hívta fel a figyelmet a tarthatatlan 
helyzetre a szövetség elnöke. Jó hírként említette ugyan-
akkor, hogy az Új Magyar Vidékfejlesztési Programon 
belül a 214/C intézkedéskódú és „Genetikai erőforrások 
megőrzése” című programban esély kínálkozik hatékony 
tenyésztésszervezeti működésre, továbbá megcsillan a le-
hetőség apaállat vásárlásra és genetikai diverzitás megőr-
zésére is.  Pozitívumként emelte ki, hogy a lótenyésztő-
szervezetek nagyszerűen mutatkoztak be az OMÉK-on, 
valamint az OTP Lovas Világkupán a tradicionális ma-
gyar lófajták versenye iránt nőtt az érdeklődés. Ugyan-
akkor nehezítette a Szövetség munkáját, hogy évek óta 
késik a lovak egyedi elektronikus azonosítását szabályozó 
rendelet. „A szövetség a tenyésztők ragaszkodása és hozzá-
értése, a törzskönyvezési munkát végzők elkötelezettsége 
és a tenyésztőszervezetek vezetőinek felelős munkájának 
hála talpon maradt és reménykedve tekint egy jobb jövő 
felé” – zárta évértékelését a szövetség elnöke.

Kömpöci csilla
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A siker titkai

sertéstenyésztés, ahogy a hollandok csinálják

Hollandia sertéstenyésztésére sokan és sokat hivatkozunk, 
amikor az uniós vagy a hazai sertéságazat helyzetéről, il-
letve a fejlesztési lehetőségekről beszélünk. E cikk célja  
a tisztánlátás elősegítése, valamint az objektív tájékoztatás 
és nem a holland sertéstenyésztés reklámozása. 

A magyar sertéstenyésztést és sertéshús-termelést az elmúlt 
években sok jogos, ám még több alaptalan vád ért és ér nap-
jainkban is. Az ágazat talpon maradása szempontjából alap-
vető szerepe van annak, hogy meg tudnak e felelni a magyar 
sertéstenyésztők és hizlalók a jelen kor kihívásainak, azaz mi-
lyen válaszokat tudnak adni ezekre a vádakra, kritikákra és 
elvárásokra. Fontos tenyésztői erények a nyitottság az újra, 
a mások által sikerrel alkalmazott módszerek ellesése és saját 

körülményekhez igazítása, a hatékonyabb, jövedelmezőbb ter-
melésre képes tenyészállatok előállításának soha szűnni nem 
akaró vágya. Ezekre a tulajdonságokra ma fokozottan szüksége 
van a magyar sertéstenyésztőknek, hiszen a tenyésztés – hála 

az olyan új módszereknek, mint a genomika – soha nem 
látott ütemben fejlődik. 

MEGBEcSüLT ÁGAZAT 
Október végén lehe-

tőségem volt a Vá-
góállat és Hús 

Terméktanács 
(VHT) szerve-
zésében, illet-
ve a Holland 
G a z d a s á g i , 

Mezőgazdasá-
gi és Innováci-

ós Minisztérium 
meghívásából a ser-

téstenyésztést és a ser-
tésvertikum felépítését  

a helyszínen megismerni. 
Itt álljunk meg egy szóra! Ta-

nulságos és sokat elárul a hol-
land agrárium megbecsüléséről, 

hogy a legerősebb minisztériumhoz 
tartozik az ágazat. A holland kormány 

komoly figyelmet és pénzt szentel a gazdák 
piacszerzésének elősegítésére. Az ilyen szak-

mai utak szervezése és finanszírozása is ennek 
keretében történik. Megjegyzem: minden bizony-

nyal hasznos segítségére lenne a magyar sertéságazat 
szereplőinek is, ha a magyar szaktárca hasonló mó-

don nyújtana segítséget tenyésztőink piacszerzésékhez.  
Dr. Németh Antal a VHT elnöke vezette a magyar küldött-

séget, amelynek tagjai voltak tenyésztők, termelők, feldolgo-
zók. A szaktárcát Dr. Feldman Zsolt agrárgazdasági ügyekért 
felelős helyettes államtitkár képviselte. A szakmai útra elkísért 
bennünket Martinj Homan mezőgazdasági tanácsos a Hol-
land Királyság Budapesti Nagykövetségének munkatársa.

SERTÉS TERMELÉSI KvóTA
Hollandia a világ 15. legsűrűbben lakott országa. A kevesebb, 
mint fél Magyarországnyi területen 16,5 millióan élnek, azaz 
egy négyzetkilométerre közel ötszáz lakos jut. Az ország eredeti 
neve - Nederlanden, ami mélyföldet jelent - a fekvésére is utal: 
Hollandia jórészt a tengerszintnél mélyebben terül el, a Rajna 
és a Maas torkolatánál. Ha nem védené gátrendszer, az ország 
fele víz alatt lenne. A folyók, a tenger olykor kilépnek med-
rükből. A hollandok évszázadok óta építik gátjaikat, mögöt-
tük 443 tavat, tengeröblöt csapoltak le. Nemcsak a népsűrűség 
nagy, de az egységnyi területre jutó haszonállatok száma is. Ez 

is az oka annak, hogy a holland sertéstartók termelési költsé-
gében jelentős részt képvisel a környezetterhelési díj, aminek 
mértéke egy köbméter hígtárgyára vetítve 18-25 euro. A ser-
téslétszám növekedését termelési kvótával szabályozzák, amely 
csak állattal és földdel együtt értékesíthető.

TERMELNI ÉS ELAdNI IS TudNI KELL
A holland mezőgazdaság és kertészet világhíres. Hollan-
dia, az Amerikai Egyesült Államok után a világ második 
agrárexportőre! Köszönhető ez annak, hogy a hollandok nem-
csak kiváló kertészek vagy állattenyésztők, de a világ legjobb 
kereskedői közé is tartoznak. 10 sertésből 7 exportra kerül és 
minden 4 kg megtermelt tejből hármat külföldön értékesíte-
nek. Persze ez nem újdonság, hiszen mindkét területen évszá-
zados tapasztalataik vannak. Nem elég megtermelni, el is kell 
tudni adni –idézhetjük a bölcs mondást. Ők ezt felsőfokon 
művelik, ami az egyik titka a sikeres mezőgazdaságuknak. 

GAZdABANK
Hollandiában, és több más régi uniós tagállamban is, a tenyész-
tőket összefogó szakmai szervezetekből, hosszú évtizedek alatt 
nőttek ki a tenyészállatpiacokon sikeresen terjeszkedő tőkeerős 
tenyésztési vállalatok. Az évtizedek alatt felhalmozott tőke és 
szakmai tudás óriási versenyelőnyt jelent ezeknek a cégek-
nek, a tenyészállatpiacokért napjainkban folyó ádáz csatában.  
A holland mezőgazdaság és élelmiszeripar legfontosabb finan-
szírozója a gazdaszövetkezeti bankok összeolvadásával negyven 
éve létrejött Rabobank. A pénzintézetet alapító gazdaszövet-
kezetek ma is többségi részvényesek. A sertéságazat közel egy 
tizedét teszi ki a bank agrár-, és élelmiszer portfóliójának és ez 
utóbbi pedig 18 százalékkal részesedik a teljes pénzállomány-
ból. A banki dolgozók jelen
tős része agrárvégzettségű, 
illetve gazdálkodók gyer-
meke, így az ágazat speciális 
igényeihez jobban tud 
alkalmazkodni 
a termékeivel. A stabil 
finanszírozási háttér 
a válságos időkben 
a túlélést, békeidőben pedig 
a fejlesztéseket teszi lehetővé.

A FELvÁSÁRLÁSI 
ÁRAK EMELKEdÉSE 
vÁRHATó
A sertéshizlalók és 
a kocatartók Hol-
landiában 2007 
óta veszteségesek, 
kivéve a 2010-et, 
ami nullszaldós 
volt, azonban az 
idei év nagyon 
rossz lesz. Úgy 
számolnak, hogy 

egy koca után legalább 124 eurónak, egy leadott hízó után pe-
dig 23 eurónak kell megmaradni a gazda zsebében, ha fejleszteni 
akar. Az elmúlt években nem is elsősorban az alacsony felvásárlá-
si árak miatt veszteségesek a sertéstartók, hanem inkább a drága 
takarmányárak miatt. A sertés felvásárlási árakba be fog épülni  
a drága takarmány és az egyre szigorodó állatjóléti előírások okoz-
ta többletköltség – állítják a hollandok. Azt persze ők sem tudják 
ez mikor és milyen ütemben valósul meg. Arra nem számítanak, 
hogy a tápok olcsóbbak lesznek. Azt mondják, a jövedelmezőség 
szempontjából fontosabb mutató a takarmányhasznosítás, mint 
a napi súlygyarapodás. 

MELLÉKTERMÉKRE ALApoZoTT 
TAKARMÁNyoZÁS
A hollandok híresek arról, hogy mindenen igyekeznek spó-
rolni. Ez a velük született tulajdonságuk a kiélezett vágósertés 
piacon nagyon jól kamatoztatható. A sertéshizlalás önköltsége 
Hollandiában világviszonylatban is alacsonynak mondható. 
Ez a modern takarmányozási és tartási technológiákon túl el-
sősorban az olcsón hozzáférhető élelmiszeripari és a vízi szál-
lítással távoli országokból olcsón utaztatott melléktermékek 
etetésének köszönhető. Amikor egy magyar sertéstenyésztő ba-
rátom mondta, hogy a hollandok chips-szel hizlalják a disznót, 
bevallom nehezen hittem el neki. Egészen addig, amíg ezen  
a szakmai úton a saját szememmel nem láttam, hogy egy nagy, 
takarmány-előállító gyárban hogyan keverik be a tápba a le-
járt szavatosságú kekszeket, chipset, csokoládét. Ezekkel és az 
egzotikus országokból érkező melléktermékekkel mindjárt ol-
csóbb a hizlalás, mint kukoricával és árpával. Ennek köszönhe-
tően a takarmányköltségek aránya mindössze 50-55 százalék  
az önköltségen belül. Az ilyen tápon hizlalt sertések húsa persze 
nem lesz/lehet olyan ízletes, mint a kukorica alapú takarmá-

nyon nevelt hízóké, azonban ez a hátrány egy jól 
kidolgozott marketing stratégiával szépen 

eltüntethető. Ez az, amit nekünk, 
magyaroknak sokkal jobban 

kellene csinálnunk: 
a termékeink 
reklámozását. 
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Takarmányköltség csökkentése

Melléktermékek hasz-
nálata sertéstakarmá-
nyozásban (ii. rész)
Lapunk előző számában „Nem mellékes melléktermé-
kek” címmel jelent meg e cikk első része. Ismert, hogy a 
hús-, és csontliszt tilalom bevezetése óta a fehérjetakar-
mányok önellátási szintje az Eu-ban 30% alá csökkent. 
Ez a döntés jelentős versenyhátrányt okozott az európai 
sertéstartóknak, hiszen megdrágította a sertéshús előál-
lítást, továbbá az észak- és dél-amerikai szójától még in-
kább függővé tette az uniót. cikkünkben a szójaimport 
kiváltására alkalmas melléktermékek takarmányozási 
célú fölhasználásának lehetőségeit tárjuk olvasóink elé. 

cuKoRIpARI MELLÉKTERMÉKEK
Magyarországon csak egy cukorgyárunk maradt, ezért  
a hazai szárított répaszelet jelentéktelen mennyiségű, az 
importot a drága fuvarköltség akadályozza meg, pedig 18–
20%-os rosttartalmának köszönhetően hasznos kocatakar-
mány-kiegészítőként lehetne felhasználni.

SÖRIpARI MELLÉKTERMÉKEK
A malátacsíra gyakorlatilag sörgyártási, tehát élelmiszeripa-
ri melléktermék ezért a minimális beltartalmi (fehérje, rost) 
ingadozástól eltekintve, esetleges toxintartalmait is figye-
lembe véve kevesebb fejtörést okoz a receptúra összeállítá-
sakor. A beszállítóktól ettől függetlenül meg kell követelni 
a szállítási tételenkénti igazolást a garantált beltartalmi ér-
tékekről. 

HÚSIpARI MELLÉKTERMÉKEK
A hús-csontlisztek 2001-es tilalma óta világossá vált, hogy 
a tilalom elsőszámú nyertesei a dél-amerikai szójatermesztő 
országok. A tilalom bevezetése előtt az EU-15-ben évente 
2,5 millió tonna hús-lisztet használtak fel, ami fehérjealapon 
egyenértékű 2,9 millió tonna szójadarával, illetve 3,7 millió 
tonna nyers szójababbal. Az EU jelenleg is tiltja a PAP-kat 
(Processed Animal Proteins; Feldolgozott Állati Fehérjék), 
ugyanakkor ezen állati eredetű fehérjék takarmányozá-
si célú felhasználása mind az USA-ban, mind Brazíliában 
engedélyezettek. A hús-csontliszt tehát értékes, energiadús, 
fehérjében gazdag takarmány-alapanyagnak tekinthető, me-
lyek értékes alapanyagok a takarmányipar számára, és helyi 
forrásokból állnak rendelkezésre. A PAP-ok etetési tilalom-
ra vonatkozó szabályozás módosításáról 2011 februárjában 
a lengyel delegáció javaslatot nyújtott be. Azóta bizottsági 
szintű egyeztetések folynak, de érdemi változás nem történt. 
Jó hír, hogy a növényi fehérje importtól való függőség csök-
kentése, továbbá az állattenyésztés (elsősorban a baromfi 
és a sertéságazat) versenyképességének javítása érdekében  
a politikai döntés megszületett. A kérdéssel a Takarmányozá-

si Tanácsadó Bizottság is foglakozott és megállapította, hogy 
a részleges tilalom feloldásnak takarmányozási, pénzügyi és 
környezetvédelmi/fenntarthatósági előnyei vannak, azon-
ban a kockázatokat a minimális szintre kell csökkenteni. 

dr. Nyárs Levente

A HATÉKoNySÁG Nő, A HASZoN STAGNÁL
A kocalétszám ugyan fogy Hollandiban is és a néhány 
éve még 1,2 milliós állomány mára 1 millió alá csökkent, 
azonban a javuló szaporodásbiológiai paramétereknek  
köszönhetően a választott malac kibocsátás összességében 
folyamatosan emelkedik. A hollandok úgy számolnak, 
hogy 2020-ra legfeljebb 800 ezer kocát tartanak majd,  
a mostanihoz képest fele annyi telepen, miközben az át-
lagos kocalétszám/telep a mai 366-ról 533-ra emelkedik. 
Szomorúan jegyezték meg, hogy 40 év alatt a sertéshús elő-
állítás hatékonysága Hollandiában ugyan a duplájára nőtt, 
a haszon azonban nem változott vagy legfeljebb kis mérték-
ben emelkedett. 

FoLyAMAToS GENETIKAI ELőREHALAdÁS
A holland kocatartók két legfontosabb tenyészcélja az 
alomszám növelése és az életképesség fokozása. Országos 
átlagban több mint 28 malacot választanak egy kocától 
évente. A legjobbaknál ez az érték közelít a 33-hoz, miköz-
ben a malacelhullást 12 százalék alá szorították! Az elmúlt 
évtizedben évente átlagosan 0,5 malaccal növekedett az 
egy kocára vetített választott malac kibocsátás. Ez a kiváló 
eredmény 40 százalékban a genetikai előrehaladásnak kö-
szönhető, másfelől pedig a technológiai fejlesztéseknek és  
a takarmányozásnak. A malacszám mellett a kocák csecs-
száma is emelkedik és csökken a malac elhullás. Legújab-
ban a genomika által kínált lehetőségeket is kihasználják, 
amivel a genetikai előrehaladás jelentősen felgyorsítható. 
Főbb kutatási irányok: szaporodásbiológiai paraméterek 
javítása, az életképesség fokozása (kevesebb emberi beavat-
kozásra legyen szükség a nevelés és hizlalás során), egysé-
gesebb végtermék előállítás, jobb alkalmazkodó képesség 
(stressz, illetve a csoportos tartás eltűrése), kanszag nélküli 
állatok előállítása. 

oSZTALÉK HELyETT cSÚcSGENETIKA
Hollandia vezető sertéstenyésztési vállalata a Topigs, amely 
közel 100 éves fejlődés eredményeképpen alakult ki.  
A céget a holland fajtatiszta sertéstenyésztők szövetségének 
átalakításával hozták létre évtizedekkel ezelőtt. A cégben 

ma is a szövetség, rajta keresztül pedig a tenyésztők a leg-
főbb tulajdonosok, 77,5 százalékos részesedéssel. A többi 
részvényt a Vion vágóhíd és feldolgozó vállalat birtokolja. 
Jelenleg Hollandiában a cég piaci részesedése 85 százalék, 
míg a világ sertés tenyészanyag előállításában 10%. A tu-
lajdonosoknak – a gazdáknak – nem fizetnek osztalékot, 
hanem befektetésük gyümölcseként a cég által előállított 
csúcsgenetikát kapják, amivel jövedelmezőbben termelhet-
nek. 

ÖNELLÁTÁSRA BERENdEZKEdNI
A világpiaci trendeket figyelve a holland szakemberek arra 
számítanak, hogy az EU tíz éven belül elveszti legtöbb ex-
portpiacát Brazíliával, Kanadával és az USA-val szemben, 
továbbá Oroszország szinte teljesen önellátó lesz (mai 70 szá-
zalékban az) sertéshúsból. A világkereskedelem 80 százalékát 
már ma is ezek az államok bonyolítják. A világ sertéshús fel-
dolgozásának 80 százaléka integrációkon keresztül történik. 
Tény az is, hogy a világon megtermelt sertéshús csökkenő 
(jelenleg 5%) mennyiségben kerül a nemzetközi kereske-
delembe. Ezek alapján Európának elsősorban az önellátásra 
kell berendezkednie, amelyben a tenyésztés szerep felértéke-
lődik. Az tud jövedelmezőbben termelni és piacot megtar-
tani, illetve újat szerezni, aki ugyanannyi kocával kevesebb 
takarmánnyal több malacot tud előállítani.

KoNcENTRÁcIó ÉS SpEcIALIZÁcIó
A sertéshizlalás egyre nagyobb telepeken folyik Hollandi-
ában, de világszerte is ez a tendencia. 10 évente megfele-
ződött a holland sertéstartó gazdaságok száma és ez a kö-
vetkező évtizedben is így lesz. A specializáció általánosan 
elterjedt, azaz külön telepen állatják elő a malacokat és má-
sik üzemben hizlalnak. Ez szinte két külön szakma. A jelen-
legi genetikai háttérrel optimális tartási és takarmányozási 
feltételek mellett 30 százalékkal nagyobb termelésre képe-
sek a sertések, mint 15 éve. Az átlag holland hizlalótelepen 
806 gr/nap a súlygyarapodás, 2,6 kg/kg a takarmányértéke-
sítés, 2,1% a hízókiesés, 93 kg a vágáskori elősúly és 57% 
a színhús kihozatal.

Wagenhoffer Zsombor
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